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Inleiding 

 
Geachte CDA fractie, beste heer van Lith, 
 
Bij brief van 3 juli 2017 stelde u op grond van artikel 33 reglement van orde een scala aan 
vragen. Uw vragen werden ingegeven door de voor Provinciale Staten van 7 juli 2017 
geagendeerde voorstellen om te komen tot versnelling van de transitie in de Brabantse 
veehouderij. Door Provinciale Staten werd overeenkomstig die voorstellen besloten.  
 
Uit uw vragen spreekt bezorgdheid over de gevolgen van deze besluiten voor Bernheze. Uw 
zorgen begrijpen wij. Anderzijds ligt er de noodzaak om de handschoen in de 
versnellingsopgave waarvoor wij als Bernheze nu gesteld staan op te pakken. Inmiddels 
hebben wij besloten dat ook te doen. Dat willen wij proactief doen samen met alle betrokkenen, 
dus inclusief de sector zelf. De feitelijke invulling van het in het vooruitzicht gesteld flankerend 
beleid van de provincie is daarbij vanzelfsprekend van belang. Later deze maand zal hierover 
meer duidelijkheid ontstaan. Gelijktijdig wordt momenteel de proactieve of regierol die wijzelf 
beogen uitgewerkt. Nadere informatie hierover zullen wij met u c.q. de gemeenteraad delen.  

 

Beantwoording vragen 

 

1. Aantal relevante veehouderijbedrijven in Bernheze 

 
De Provinciale onderzoeken, waaraan u refereert, zoals de Botsproef en het Onderzoek van G. 
Backus (beide zijn als bijlagen toegevoegd), geven weliswaar een indicatie van de mogelijke 
gevolgen op provinciaal niveau maar bieden weinig houvast in de kenbaarheid van de exacte 
cijfers en consequenties op lokaal niveau. Juist die zijn van belang om de consequenties op de 
juiste merites te kunnen beoordelen. Overigens liepen er al vóór de provinciale beslissingen  
een aantal (transitie)ontwikkelingen die van invloed op de sector zijn. Daaruit bleek bijvoorbeeld 
al dat de situatie per individuele veehouder betekenisvol kan verschillen. Zo maakte het HAS 
rapport al melding van veehouders waar bedrijfsopvolging onzeker was. Het is daarom de 
individuele situatie van onze veehouders die maatgevend zal zijn in de aanpak van onze 
regierol.  
 
Er bestaan verschillende, naast elkaar bestaande informatiebronnen over het aantal 
veehouderijbedrijven in Bernheze. Deze bronnen generen cijfers met verschillende uitkomsten. 
Bijgevoegd is een Excelbestand waarin wij de CBS gegevens voor u uitgewerkt hebben. Deze 
CBS gegevens zijn gebaseerd op z.g. mei-tellingen. Mei-tellingen vinden buiten het zicht van de 
gemeente plaats. Voor 2016 komt het CBS op een totaal van 237 landbouwbedrijven met 
dieren. Wat overigens wel opvalt is dat in de periode 2000-2016 het aandeel overige 
landbouwbedrijven (geen dieren) met 38% steeg tegenover een afname aan bedrijven met 
dieren.  
 

In het Web BVB Brabant (https://bvb.brabant.nl/webbvb/.) dat door iedereen kan worden 

geraadpleegd (ook op kaart) staat de actuele situatie aan verleende (milieu)vergunningen. Het 
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aandeel bedrijven met vergunde dieren bedraagt daarin 330. Het verschil met de CBS 

gegevens is significant. Mogelijkerwijs bevat het Web BVB nog bedrijven die inmiddels zijn 

gestopt. Nader onderzoek, met name van gegevens in bestanden ODBN, zal hierover uitsluitsel 

moeten geven. Uit een in mei 2017 afgeronde Provinciale toezichtpilot veehouderijen, waaraan 

ook Bernheze met een 40 tal bedrijven deelnam, bleek provincie-breed dat in 33% van de 

gevallen (69 op 207) al jaren structureel minder dieren werden gehouden dan vergund. Het 

betreft hier afdelingen of stallen die wel zijn vergund, maar waar al langere tijd geen vee meer 

wordt gehouden en stallen die niet opgericht zijn. Deze vergunningen kunnen (deels) 

ingetrokken worden. Een deel van deze bedrijven heeft geen Wabo-vergunning milieu omdat ze 

meldingsplichtig waren in het kader van het Activiteitenbesluit. De uitkomsten uit de pilot 

werden (nog) niet naar deelnemende gemeente uitgesplitst.  
 
Bekend is verder dat op basis van eerdere eisen (uit 2010) 60 veehouders hadden aangegeven 
uiterlijk in 2020 zullen stoppen. De actualiteit is vervat in onderstaand overzicht (situatie per 1 
jan. 2017). Of stoppen betekent dat het bedrijf niet in een andere bedrijfsvorm verder gaat of is 
gegaan, is een onderzoeksopgave. 
 

Stoppersmeldingen die terecht waren  54 

Bedrijven die geen stopper meer zijn omdat ze een nieuwe 
vergunning hebben gekregen om toch door te gaan en dus 
(vergunning technisch) voldoen aan besluit huisvesting 
 

  4 

Reeds ingetrokken of anders vergund 24  

Reeds bekend dat intrekking 2017/2018 zal plaats vinden  3 

Overgebleven stoppers die voor 1-1-2020 moeten stoppen (en dus 
ingetrokken moeten worden) 

23 

Bedrijven die bij de stoppersmelding hebben aangegeven dat het 
tijdelijk zou zijn maar nog niks hebben geregeld (zijn dus nog steeds 
stoppers)  

 2  

 
Voorgaande maakt duidelijk dat via diverse sporen meer informatie gewenst is. Niet alleen over 
procedurele en/of juridisch-technische aspecten (vergunning-feitelijke situatie) maar ook over 
de sociaal-maatschappelijk aspecten. In onze regie-aanpak worden alle wegen bewandeld deze 
informatie boven tafel te krijgen. Met andere woorden, uw vragen die een vertaalslag zouden 
moeten inhouden van basale, maar wel gevalideerde aantallen kunnen op dit moment dus nog 
niet afdoende worden beantwoord. Komend half jaar willen wij die informatie wel in beeld 
krijgen. De duur ervan hangt samen met de wijze waarop wij onze regierol willen oppakken 
richting individuele boer. Het was, is en blijft natuurlijk de ondernemer zelf die de toekomst van 
zijn onderneming bepaalt.  
 
Daarnaast vraagt u antwoorden op een reeks vragen die wij nu, en hoogstwaarschijnlijk ook in 
de toekomst, niet zullen kunnen beantwoorden. Het gaat hierbij bijvoorbeeld om alle werkenden 
achter één veehouder.    
Zonder op voorhand te willen speculeren over de werkgelegenheidsgevolgen mag volstrekt 
duidelijk zijn dat ons de werkgelegenheid in de sector en aanverwant aan het hart gaat. 
Verschuivingen die zich inmiddels lijken te voltrekken (landbouwbedrijvigheid zonder dieren) 
maar ook verschuivingen naar andere sectoren (verbrede landbouw/recreatie) zijn 
ontwikkelingen die mogelijkerwijs het economisch gat kunnen vullen. Daarmee wordt een 
vervolg-onderzoeksvraag opgeworpen die deels ook al besloten zat in het eerdere HAS 
onderzoek. Aan de hand van de informatie die wij komend half jaar vergaren zal ook de 
wenselijkheid van en vraagstelling in zo’n vervolgonderzoek in beeld komen.  
 

1. Armoedeval.  
 

Enkele vragen hebben betrekking op de (kenbaarheid van de) financiële gevolgen c.q. 

armoedeval. Inzicht hierin hebben wij op dit moment (nog) niet. Dit is een van de reden om in 
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onze lokale aanpak de situatie van de individuele boer in beeld te krijgen. Vanzelfsprekend in 

alle vertrouwelijkheid. Daarbij is minder relevant of de financiële positie wordt veroorzaakt door 

de provinciale besluiten dan wel andere externe invloeden, zoals de rol van de banken. 

Evenmin speelt een rol of het daarbij gaat om stoppers of blijvers. Beide kunnen zich gesteld 

zien voor 
financiële opgaven die problematisch zijn en waar in de oplossingensfeer meerdere richtingen 
mogelijk zijn. Die zullen dus ook in beeld gebracht worden.  
Het is daarmee een te enge benadering uitsluitend uit te gaan van maatregelen om armoedeval 
te voorkomen of te bestrijden. Ook denkbaar is dat het bieden van betere of andere 
bedrijfsperspectieven (bijvoorbeeld experimenteerkansen) een uitweg kan bieden die juist 
voorkomt dat bedrijven in de financiële problemen komen. Deze denkrichting maakt ook 
onderdeel uit van onze aanpak.  

 

De wens dat de provincie via flankerend beleid meedenkt en meewerkt om onze lokale aanpak 

mede vorm en inhoud te geven werd door ons al richting provincie uitgesproken. Ook de 

provincie wil haar verantwoordelijkheid nemen voor de beslissingen die zij nam. Hoe het 

flankerend beleid er precies uit zal komen zien wordt komende tijd duidelijk. Er zal bovendien 

sprake moeten zijn van een geïntegreerde  lokale en bovenlokale aanpak waarbij zowel 

flankerend beleid als andere vormen van ondersteuning één geheel vormen. Als vangnet rest 

vanzelfsprekend de weg naar de sociale dienst en/of gebruik te maken van het Besluit 

Bijstandverlening Zelfstandigen (Bbz) als voorliggende voorziening. 
 

2. Consequenties strengere milieueisen en staldering 
 
Er zijn geen BOTS-proeven in onze gemeente gehouden. De gehouden BOTS-proef (zie 
bijlage) vormde een van de onderleggers voor de provinciale besluitvorming in juli. Het is 
sowieso manoeuvreren op glad ijs om  indicaties uit die proef te vertalen in lokaal als algemeen 
geldende lijn aan te nemen als gevolg. Ook hier willen wij wijzen op de kennis en informatie die 
wij willen halen uit onze lokale aanpak die immers uitgaat van hetgeen bij de individuele boer 
speelt.  
 
Aard en omvang van te nemen maatregelen en te plegen investeringen kunnen per geval 
verschillen. Voor de “staldering” geldt dit al helemaal. Inzet ervan is gebonden aan aangewezen 
gebieden. Hierdoor is mogelijk dat initiatieven in een andere gemeente binnen ons gebied 
leiden tot inzet van te slopen staloppervlaktes in onze gemeente. Omgekeerd kan natuurlijk 
ook.  
Op dit moment denken wij binnen onze lokale aanpak niet aan inzet van gemeentelijke 
financiële middelen die rechtstreeks steun bieden bij noodzakelijke investeringen. Onze rol is 
vooral faciliterend in de zin van kennis delen, begeleiden en verbinden. Daar willen wij in 
investeren. In de verbindende rol zal zeker sprake zijn van het koppelen van de individuele 
vraag van de boer aan allerlei hem ten dienst staande mogelijkheden, waaronder financiële. In 
onze optiek past in de uitbouw van het provinciale flankerende beleid ook aandacht voor 
financiële ondersteuning door de provincie.  
 

3. Organisatorische consequenties. 
 
Het is duidelijk dat komende jaren de aandacht voor de (versnelling in de) transitie in de 
landbouw ook organisatorisch aandacht verdient en krijgt. Met het oppakken van een 
programma landbouw in onze gemeente is ook in organisatorische zin een eerste stap gezet. Er 
volgen nog uitwerkingen die de mogelijk verdere incidentele en/of structurele effecten met de te 
nemen beslissingen in beeld brengen. Daarbij wordt niet alleen gekeken naar de eigen 
organisatie maar ook de rol die de ODBN in deze aanpak heeft of krijgt. Hierbij wordt tegelijk 
een relatie gelegd naar het project intensivering toezicht veehouderijen waar wij in beginsel al 
“ja” tegen hebben gezegd.   
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Op 2 oktober a.s. zal aan de raad een uitwerking gepresenteerd worden wat de lokale aanpak 
en regierol inhoudelijk, organisatorisch en financieel betekent.         
 
 
 
 

 

 

 

 

Bijlage(n): 

 

 

 

 

De bijlage(n) zijn digitaal beschikbaar. 

 Overzicht CBS (excelbestand) 

 BOTS proef en Onderzoek G. Backus  

 

 


